
Ze života paní Marie Káňové 

Paní Marie Káňová se narodila 22. února 1946 v Ivančicích nedaleko Brna, 
kde vyrůstala spolu se svými dvěma sourozenci – bratrem Františkem a sestrou 
Hanou, která kvůli nesvobodě v roce 1972 emigrovala do Austrálie. Paní Marie 
říká, že její dětství bylo krásné. Věnovala se baletu, později i gymnastice a 
atletice.  

Maminka Milada pracovala jako vedoucí skladu v Avii, kde se vybavovala 
vojenská auta.  Tatínek František byl živnostník, což se ukázalo v budoucnu jako 
problém, protože podobné lidi neměl komunistický režim v lásce. Rodičů si 
vždycky vážila a dodnes se řídí tatínkovým „Hlavně se nepo…“ 

V Ivančicích chodila na základní školu a později i na gymnázium, mezi její 
oblíbené předměty patřil dějepis a tělocvik. V roce 1963 paní Káňová, tehdy ještě 
Bučková, v 17 letech maturovala.  

K učitelství ji dovedl otec, který říkal, že pokud se chce dál věnovat atletice 
a gymnastice, tak tento svůj zájem může využít v učitelství. 

Kvůli tomu, že pocházela z rodiny živnostníka, nemohla studovat 
přírodopis s tělocvikem, a tak nastoupila na Pedagogickou fakultu v Brně, kde 
studovala 4 roky učitelství pro 1. stupeň s tělocvikem. Poslední rok studia 
absolvovala na řízené praxi na tzv. staré škole v Bystrci na náměstí 28. dubna. Ta 
se nacházela v budově současné radnice. V Bystrci, ať již na “staré” škole, nebo 
později na nově otevřené ZŠ Heyrovského 32, učila celkem 17 let. Jsme rádi, že 
právě na naši školu má paní Káňová ty nejhezčí vzpomínky. Ještě dnes si 
pamatuje jména všech svých prvních žáčků, a dokonce se s nimi schází. Dnes si 
s nimi tyká, ale není se čemu divit, už jsou to totiž šedesátníci. 

 V letech 1984–1987 učila na ZŠ Křídlovická. Tady působila jako uvádějící 
učitelka pro studenty učitelství, jimž předávala svoje zkušenosti. Navíc učila na 
pedagogické fakultě sportovní a rytmickou gymnastiku.   

Od roku 1987 do roku 1990 učila na ZŠ Juranova, později Švermova, dnes 
Vedlejší. Mezi lety 1990–1993 působila na ZŠ Elišky Přemyslovny, v posledním 
roce jako zástupkyně ředitele. Pak se vrátila na ZŠ Vedlejší, kde dělala do roku 
2005 ředitelku. V roce 2005 odešla do důchodu, ale ještě učila tři roky na ZŠ 
Bzenecká na 2. stupni občanskou a výtvarnou výchovu.  

Dodnes je aktivní, angažuje se jako dobrovolnice v nadaci Veronica a 
navštěvuje univerzitu třetího věku.  

Se svým manželem, který učil na Vysokém učení technickém a dosud je 
aktivním muzikantem, měla dvě děti. Syn Tomáš dnes učí na Pedagogické fakultě 
MU, je proděkanem Masarykovy univerzity a bydlí v Rakousku. Dcera Hana 
pracuje jako lékařka. Celkem má čtyři vnoučata a dvě pravnoučata. 

V současnosti si paní Káňová ráda přečte zajímavou knížku nebo zajde do 
divadla na hezké představení. Pro čtení a divadlo získala své děti i vnoučata. Ta jí 
dnes dělají doprovod. Poslouchá swing, jazz a cokoliv, co zahraje její manžel. Těší 



se z chvil, kdy si s celou rodinou zazpívá, třeba na Vánoce nebo na narozeniny. 
Ve svém věku stále sportuje, pravidelně provozuje jógu a jezdí na kole.  
 


